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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 9 de juny de
2005.  Comença  la  sessió  a  les  10  hores  i  10  minuts.
Presidix  el  Molt  Excel·lent  President  Senyor Julio  de
España  Moya.  Sessió  plenària  número  53.  Segona  i
darrera reunió.

El senyor president:

Se reanuda el Pleno.
Bon  dia.  Molt  Honorable  President  del  Consell.
Honorables consellers. Il·lustríssim senyors diputats i sen
yores diputades. 
Continua la sessió amb la compareixença del president
del Consell per a respondre les preguntes d’interés general
per a la Comunitat Valenciana formulades pels grups parla
mentaris.
En primer lloc, formula la pregunta l’il·lustre diputat i
síndic del Grup Parlamentari Popular, senyor Castellano.

El senyor Castellano Gómez:

Molt  Excel·lent  President.  Senyories.  Molt  honorable
president de la Generalitat.
Sense  cap  de  dubte  tots  coincidiran  amb  mi  que  un
esdeveniment  esportiu  de  tanta  magnitud,  com  és
l’America’s  Cup,  és  una  oportunitat  que  no  devem  des
aprofitat  en  la Comunitat Valenciana.  Per  què? Perquè  la
Comunitat Valenciana va a estar en el punt de mira de tots.
I, en este sentit, jo crec que hem de treballar tots junts i no
escatimar  cap  tipus  d’esforç  per  a  seguir  millorant  les
infrastructures, la tecnologia, les comunicacions, els acces
sos  a València,  al  port,  i  per  a  vertebrar  també  en  tota  la
Comunitat.  S’ha  optimitzar  els  servicis,  patrocinar  i
ampliar l’oferta turística; és necessari seguir modernitzant
els servicis a tots els nivells, inclosos els servicis d’emer
gència, o potenciar i ampliar l’oferta dels productes valen
cians.  En  definitiva,  hem  d’optimitzar  la  promoció  de  la
Comunitat Valenciana per a garantir que tinga la més ampla
projecció possible. Alguns crec que hem de ser conscients
que eixe protagonisme va a reportar beneficis a tots i cadas
cú dels ciutadans de la Comunitat Valenciana.
Per això, la Generalitat està treballant amb esforç, amb
responsabilitat i amb serietat en recolzar un esdeveniment
d’estes característiques, perquè entenem que ha de ser un
èxit més que la nostra Comunitat siga puntera de cara a tot
el conjunt d’Espanya i de cara, en este cas també, a tot el
món de l’esport.
I el Pla d’acció per a la Copa d’Amèrica és la prova més
evident  d’este  empeny. Un  pla  que  va  invertir,  ni més  ni
menys  que  2.102  milions  d’euros  d’inversió  repartits  en
quatre conselleries i que el que pretén és donarli el recol
zament definitiu perquè es garantisca l’èxit d’este esdeve
niment esportiu;  esdeveniment que a ningú se  li  escaparà
que va més enllà d’allò purament esportiu.
Per  això,  la  Comunitat Valenciana  ha  de  demostrar  a
tots que no sols està a l’altura de les circumstàncies quant a
l’organització, quant a la preparació sinó que pot enfrontar
este  i  qualsevol  altre  esdeveniment  de  tanta  magnitud.  I
això s’ha de fer, com deia, amb compromisos seriosos, com
és este pla, i s’ha de fer anteposant als interessos generals,
als interessos de partits. 
Jo crec que esta actuació del Consell i esta presenta
ció d’este pla contrasta amb l’actitud del govern socia
lista  que  ens  està  regatejant  els  diners  i  es  resistix  a

donar  un  recolzament  decidit  a  la  Copa  d’Amèrica.
Nosaltres sols li demanem al govern que tinga el mateix
tracte,  que  tinga  el  mateix  recolzament  que  a  altres
esdeveniments  que  tinguen  la  mateixa  magnitud,  la
mateixa importància i la mateixa transcendència com el
que  té  este.  Absolutament  res  més.  Simplement  el
mateix tracte. I no es tracta solament que deixen endeu
tar a l’ajuntament de València perquè al final siguen els
valencians els que seguisquen pagant tot el que són les
inversions  i  les  despeses  que  significa  este  esdeveni
ment. Si no el que es vol és que a  l’igual,  i ens pareix
molt bé que es faça amb altres esdeveniments esportius
o culturals en altres territoris d’Espanya, com no pot ser
d’altra manera,  que  existisca  eixa  ajuda,  eixe  recolza
ment econòmic, real i efectiu i que existisca també eixe
recolzament  institucional en  tots els sentits,  sense  titu
beigs i sense excuses. 
Açò és el que esperem i això és el que crec, senyories,
que hauríem de defendre absolutament  tos  i  especialment
també els socialistes valencians. Perquè, clar, quan interes
sa  ferse  la  foto,  sí  que  compareix  el  ministre
d’Administracions Públiques, el senyor Jordi Sevilla, pro
metent molt i després no fent res. En resumen, es vol fer la
foto gratis a costa dels valencians i això, senyories, crec no
és el que toca.
Per  tant,  des  del  Partit  Popular,  pensem  i  creem  que
mereix la pena que fem un esforç perquè este esdeveniment
esporti  de  magnitud  mundial  servisca  per  a  potenciar  el
creixement,  el  desenrotllament  i  el  benestar  de  la
Comunitat Valenciana.
Per tot això, des del Grup Parlamentari Popular, no sols
recolzem la iniciativa d’este pla sinó que també li pregun
tem sobre les seues repercussions i sobre el seu interés al
president  de  la  Generalitat.  Volem  que  la  Comunitat
Valenciana,  una  vegada  més,  estiga  a  l’altura  de  les  cir
cumstàncies, puga tindre un èxit més dins del que ja en els
últims anys s’està fent. I jo crec que encara que siga, i si al
final és així, encara que siga a pesar del govern socialista,
que siga un èxit que prestigie a la nostra terra i sobre tot que
siga beneficiós per a la societat i per a tots els ciutats.
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Castellano.
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Buenos días, señor presidente. Señorías. 
Señor  portavoz  del  Grupo  Parlamentario  Popular,
efectivamente, usted lo ha dicho en su intervención, se
trata  de  una  gran  oportunidad,  la  gran  oportunidad  de
los  que  creemos  en  la Comunidad Valenciana,  la  gran
oportunidad de los que sabemos que desde los proyec
tos emblemáticos se construye parte de nuestro futuro,
la  gran  oportunidad  de  aquellos  que  saben  perfecta
mente…

(Els  diputats  del Grup Parlamentari Esquerra UnidaEls
VerdsEsquerra  Valenciana:  Entesa  abandonen  l’hemici
cle)

El senyor president:

Señor Ribó, señor Ribó…
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El senyor president del Consell:

…que la Comunidad Valenciana se construye con opor
tunidades y con inversiones de gran magnitud. 
Hemos hecho durante  estos  años un modelo de  creci
miento  y  de  prosperidad  que  ha  convertido  en  nuestra
Comunidad en una referencia inexcusable en España y en
toda  Europa.  Hemos  conseguido  que  la  Comunidad
Valenciana, que antaño estaba incomunicada y no tenía ni
un modelo, ni un perfil claro de crecimiento y de apuesta de
futuro, lo haya tenido.
La America’s Cup viene justo en el momento en el que
la Comunidad Valenciana se encuentra mucho más dinámi
ca y preparada para afrontar un proyecto de estas caracte
rísticas. Durante los años noventa asistimos como en otros
lugares  de  España  tuvo  que  venir  un  evento  de  primera
magnitud,  de  escala  internacional,  para  desarrollar  las
infraestructuras necesarias para la prosperidad de un terri
torio determinado. En la Comunidad Valenciana ha ocurri
do  justo  lo  contrario,  se  han hecho  las  inversiones,  se  ha
puesto en marcha un modelo de prosperidad y crecimiento,
se ha conseguido que nuestra Comunidad sea una referen
cia  de  dinamismo.  Y este  evento  viene  justo  en  nuestro
mejor momento económico y social. Nunca la Comunidad
Valenciana había estado, como lo está ahora, y por lo tanto
nunca podría haber acogido un evento de estas característi
cas  para  que  se  produzca  un  efecto  multiplicador  de  las
opciones  y  oportunidades  de  la  Comunidad  Valenciana.
(Aplaudiments)
Y eso  es  muy  importante  que  lo  tengamos  claro.  La
apuesta de la inversión de más de 2.000 millones de euros
de la Comunidad Valenciana de nuestra Generalitat en este
proyecto es la suma necesaria para completar este proyecto
de prosperidad y de centralidad de nuestro territorio auto
nómico y aprovechar todas las oportunidades que un even
to de estas características trae a la Comunidad Valenciana y
también a toda España. Como capacidad de organización:
una sociedad que es capaz de demostrar que tiene capaci
dad de organización es una sociedad que le añade valor a
todo lo que aquí se produce. Como capacidad de desarrollar
proyección en el exterior: la presencia mediática de nuestro
comunidad por un evento de estas características nos va a
colocar en todas las instancias de conocimiento en todo el
mundo.  La  capacidad,  también,  de  nosotros  mismos  de
impulsar nuevas apuestas de futuro, que hace que la colec
tividad, que la sociedad, que todos los ciudadanos en gene
ral nos acostumbremos a trabajar en conjunto por proyectos
que sabemos son beneficiosos para nuestro territorio. Son
muchas las cosas que nos va a dejar  la America’s Cup en
nuestra Comunidad. 
Por eso, hacemos este constante llamamiento a toda la
sociedad, a toda la Comunidad Valenciana, para que traba
jemos  y  hagamos  de  2007  una  fecha  histórica  en  la
Comunidad Valenciana. Una fecha que, a partir de la cual,
tiene  que  significar  que  la  Comunidad  Valenciana  se  ha
puesto en  la órbita de  las grandes regiones que proyectan
dinamismo, eficacia, responsabilidad y capacidad organiza
tiva. Eso le añade valor, eso nos hace ser más competitivos
y eso nos hace capaces de afrontar cualquier tipo de reto en
el futuro. 
Por lo tanto, no solo se trata de un evento deportivo, no
solo  se  trata de un  evento que va  a  tener un  seguimiento
mundial a través de los medios de comunicación; se trata de
una oportunidad colectiva única que tenemos los ciudada
nos de la Comunidad Valenciana y que el gobierno valen
ciano  y  que  todos  nosotros  no  vamos  a  desaprovechar.

Hubiésemos  querido,  hubiésemos  querido  por  parte  del
gobierno  de  España,  una  apuesta  por  la America’s  Cup,
como la hubo, y nosotros aplaudimos, por Barcelona 92 o
por Sevilla 92. Hasta el momento la racanería ha presidido
las  decisiones  del  gobierno  de  España  en  relación  a  la
America’s Cup. Todo a base de deuda, todo a base de prés
tamos, préstamos que tendrán que pagarse en los próximos
cuarenta años. Esa es la apuesta del gobierno de España, del
gobierno  socialista  por  la America’s Cup. Esa  es  la mez
quindad a la hora de afrontar un proyecto de estas caracte
rísticas.  Pese  a  eso,  los  que  creemos  en  la  Comunidad
Valenciana, seguiremos trabajando en la misma línea, en el
mismo horizonte y en el mismo objetivo. (Aplaudiments)
Decirles, para  terminar, que no me genera ningún  tipo de
perplejidad la actitud del gobierno de España entorno a la
America’s Cup. Desgraciadamente sabíamos que el gobier
no  de  España  iba  a  actuar  de  esta manera.  Hoy,  hoy  los
valencianos asistimos atónitos a lo que está ocurriendo con
todo el proyecto de agua en la Comunidad Valenciana. Hoy
asistimos atónitos a cómo el gobierno socialista ha genera
do  una  inquietud  tremenda  en  el  campo  valenciano  y  en
toda la Comunidad Valenciana… (remors)

El senyor president:

Por  favor,  señor  presidente,  cuando  pueda.  Si  no  le
dejan a usted…

El senyor president del Consell:

…  asistimos  atónitos.  Esa  actitud  del  gobierno  de
España... 

El senyor president:

Senyor Such...

El senyor president del Consell:

...de  los  socialistas  con  la  Comunidad Valenciana,  es
una  actitud  insultante  para  los  valencianos.  Pero,  pese  a
eso, les puedo asegurar, le puedo asegurar, señor portavoz,
que  el  gobierno  valenciano  está  ahí  para  hacer  de  la
America’s  Cup  el  gran  evento  que  se merecen  todos  los
valencianos y todos los españoles.
Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Per a formular la segona pregunta... (Remors) ¿Perdón,
señor Pla?

El senyor Pla i Durá:

Nada, nada. El señor Font de Mora, que estaba nervio
so. (Remors)

El senyor president:

Por favor, si no respetamos las formas mal vamos a aca
bar todos. 
Señor Costa, yo no necesito que nadie me ayude. Y yo
les  ruego  a  ustedes,  señor  diputados  socialistas,  una  vez
más a través de esta legislatura, que cuando está alguien en
la  tribuna  sean  ustedes  respetuosos  con  él. No  puede  ser
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que constantemente, cada uno de ustedes, individualmente,
en  cuanto  se  le  ocurre,  interrumpa  al  orante.  No  es  eso
correcto y menos que  lo hagan de forma sistemática, uno
detrás de otro, no permitiendo que hile el discurso. Porque
viene ocurriendo de  forma sistemática. Y claro que  luego
hay que dejar prolongar la intervención a quien esta hablan
do.
Senyor Pla, té vosté l’ús de la paraula per a formular la
segona pregunta.

El senyor Pla i Durà:

Gràcies, senyor president.
Senyories,  deia  el  president  de  la  Generalitat  que  els
valencians  ens  mereixem  un  compromís  del  govern
d’Espanya, que és el recolzament de la Copa d’America, en
el  que  estic  d’acord.  I  deia  que  es  pagava  l’endeutament
que  hem de  pagar  tots  els  valencians,  segurament  alguns
més que altres, alguns més que altres, perquè en el moment
que estem fent la declaració de renda hem conegut que un
alt càrrec seu, senyor Fabra, ha defraudat a hisenda molts
diners. I, per tant, no tots contribuirem igual a això, perquè
ho  pagarem  entre  tots,  però  alguns  més  que  altres.
(Aplaudiments) Deia que mai la Comunitat Valenciana...

El senyor president:

Señor Pla, está usted haciendo usos de subterfugios para
no plantear la pregunta. (Remors)(Protestes)
Por favor, señor Pla, ajústese a la pregunta, por favor.

El senyor Pla i Durà:

Deia el president de la Generalitat que mai la Comunitat
Valenciana havia estat com està ara. Jo puc afirmar que des
del punt de vista democràtic mai, mai. L’opacitat, la falta de
transparència, la falta de responsabilitat política del Govern
Valencià,  la  falta  de  responsabilitat  política  mai  s’havia
donat  com  s’ha  donat  en  esta  comunitat  mentre  vosté
governa.
Des  d’eixa  responsabilitat  política  hui  el  Grup
Socialista només pot formularli una pregunta: Creu en la
democràcia? Si  de veritat  creu que  la  transparència  té  un
element bàsic per a la confiança ciutadana, en el dipòsit de
confiança que fan els ciutadans quan li voten, hui només es
pot fer una pregunta: Quina por té? Què li deu vosté al sen
yor Fabra perquè hui en esta cambra no puga parlarse…

El senyor president:

Señor Pla,… (el senyor president colpeja amb la mace
ta)

El senyor Pla i Durà:

…d’eixa pregunta? (Aplaudiments)

El senyor president:

Señor Pla, señor Pla, usted ha subido a esa tribuna… (el
senyor Such Botella parla des de l’escó sense micròfon)
Señor Such, escuche lo que le digo… (Remors).
Señor Pla, usted ha subido a esa tribuna previa autori
zación  de  la Mesa  de  las Cortes  para  formular  unas  pre
guntas al presidente del gobierno. Usted se está saltando los
organismos de la cámara.

El senyor Pla i Durà:

No me estoy saltando nada.
Bueno,  acabo.  (Remors)  (El  senyor  president  colpeja
amb la maceta)
Es que, señor presidente, después de lo que ha pasado
en esta cámara ante la negativa por parte del Grupo Popular
y del gobierno a dar respuesta a  una pregunta de un grupo
parlamentario,  la  pregunta  que  el  Grupo  Socialista  iba  a
formular ya sobra, ya sobra, (aplaudiments), porque no hay
capacidad  para  poder  conocer  la  verdad  de  lo  que  está
pasando.

El senyor president:

Señor Pla, señor Pla…

El senyor Pla i Durà:

Por tanto, el Grupo Socialista renuncia a hacer  la pre
gunta. (Aplaudiments)

(Els  diputats  i  les  diputades  del  Grup  Parlamentari
Socialista abandonen l’hemicicle)

El senyor president:

(El senyor president colpeja amb la maceta)
Se suspende la sesión durante 30 minutos. 
Perdón, perdón. Señor presidente, ¿quería hacer uso de la
palabra?
El señor presidente tiene el uso de la palabra.

El senyor president del Consell:

Quienes renuncian a la democracia son los que abando
nan  los  escaños.  (Aplaudiments) Quienes  renuncian  a  la
Comunidad Valenciana son aquellos que deciden que cuan
to mejor va la Comunidad Valenciana peor para ellos. Este
es el problema que estamos viviendo.
En  cualquier  caso  tenía  una  respuesta  preparada  que
hablaba del Palau de les Arts, que hablaba de la Ciudad de las
Ciencias y las Artes, que hablaba de un proyecto magnífico
puesto  en  marcha  hace  unos  años  por  los  gobiernos  del
Partido Popular y que hoy es una referencia en todo el mundo. 
Señorías, me siento profundamente satisfecho como
presidente  del  gobierno  y  como  valenciano  de  lo  que
esta  comunidad  está  consiguiendo.  He  tenido  durante
estos dos años la suerte de viajar por toda España y por
buena cantidad de número de países del mundo entero,
y  todo  el  mundo  habla  de  la  Comunidad  Valenciana,
todo  el mundo pone  a  la Comunidad Valenciana  como
referencia de dinamismo y de  apuesta de  futuro. Entre
otros hitos, todo el mundo me pregunta por el Palau de
les Arts,  que  se  va  a  convertir  en  el  espacio  de  opera
más  querido  y  admirado  de  todo  el mundo. Hace muy
poco  tiempo, en Nueva York, en el  Instituto Cervantes
tuve la ocasión de presentar el Palau de les Artes junto
a Plácido Domingo, posiblemente el cantante lírico más
importante de la historia de España. Él, en la presenta
ción del mismo, ya dijo que admiraba el proyecto que se
había  puesto  en marcha.  Él  como  español  dijo  que  se
sentía  orgulloso  de  lo  que  estaba  pasando  en  la
Comunidad Valenciana. Y eso significa un acicate para
seguir trabajando en el camino de apuesta de futuro de
esta comunidad.


